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ZAPIS STENOGRAFICZNY 

Wspólne posiedzenie 
Komisji Gospodarki Narodowej (57.) 

oraz Komisji Budżetu 
i Finansów Publicznych (56.) 

w dniu 30 listopada 2012 r.



Zapis stenograficzny jest tekstem nieautoryzowanym.

Porządek obrad: 

1. Rozpatrzenie wniosków zgłoszonych na 22. posiedzeniu Senatu do ustawy o zmia-
nie ustawy o pomocy państwa w spłacie niektórych kredytów mieszkaniowych, 
udzielaniu premii gwarancyjnych oraz refundacji bankom wypłaconych premii 
gwarancyjnych.



(Posiedzeniu przewodniczy przewodniczący Komisji 
Budżetu i Finansów Publicznych Kazimierz Kleina)

Przewodniczący Kazimierz Kleina:
…Komisji Budżetu i Finansów Publicznych.
Przedmiotem naszego posiedzenia jest rozpatrzenie 

poprawek, wniosków zgłoszonych podczas posiedzenia 
plenarnego do ustawy o zmianie ustawy o pomocy państwa 
w spłacie niektórych kredytów mieszkaniowych, udzielaniu 
premii gwarancyjnych oraz refundacji bankom wypłaco-
nych premii gwarancyjnych.

Na wcześniejszym posiedzeniu naszej komisji przyję-
liśmy wniosek o przyjęcie ustawy bez poprawek. W deba-
cie senackiej senator Cioch złożył wniosek o odrzucenie 
ustawy w całości. W związku z tym zwracam się z prośbą 
do pana ministra o opinię dotyczącą tego, który wniosek 
rekomenduje rząd.

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Transportu, Budownictwa 
i Gospodarki Morskiej Piotr Styczeń:
Panowie Przewodniczący! Wysoka Komisjo!
Rząd, kierując się dobrem wyłącznie członków spół-

dzielni, proponuje odrzucenie wniosku pana senatora 
Ciocha i przyjęcie ustawy w kształcie skierowanym przez 
Sejm do Wysokiego Senatu. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Kazimierz Kleina:
Dziękuję bardzo.
W pierwszej kolejności przystępujemy do głosowania 

nad wnioskiem o odrzucenie ustawy. Jeżeli ten wniosek 
zostanie odrzucony, to wówczas będziemy głosowali nad 
wnioskiem o przyjęcie ustawy bez poprawek.

(Senator Henryk Cioch: Czy ja mogę coś powie-
dzieć?)

Oczywiście, że tak. Myślę, że uzasadnienie na posiedze-
niu plenarnym było dość długie, bardzo wnikliwe i szcze-
gółowe. Ale oczywiście, bardzo prosimy senatora.

Senator Henryk Cioch:
Po prostu trzeba byłoby powiedzieć… Proszę państwa, 

powiem krótko, że kierując się dobrem państwa i człon-
ków spółdzielni mieszkaniowych, złożyłem wniosek, żeby 

ustawę odrzucić w całości. Ta ustawa od samego początku, 
czyli od chwili, kiedy obowiązuje, jest sprzeczna z kon-
stytucją. Gdyby stwierdził to Trybunał Konstytucyjny, 
to konsekwencje poniósłby budżet państwa. Dlaczego? 
Jedną z podstawowych zasad konstytucyjnych, która za-
warta jest w art. 32 ust. 1 konstytucji, jest zasada równości. 
Omawiana ustawa, zmieniając warunki finansowe, oczywi-
ście w związku z ustawą z 15 grudnia 2000 r., doprowadziła 
do zróżnicowań. Nie może być takiej sytuacji, ażeby w tym 
samym budynku, wybudowanym w danym roku, w tej sa-
mej klatce trzy osoby dokonywały wykupu, przekształceń 
na tak drastycznie różniących się warunkach prawnych. 
I moją intencją było to, żeby ustawa po prostu przestała 
obowiązywać, a tak zwaną resztówkę żeby postawiono 
z głowy na nogi.

Ponieważ przepisy ustawy o Narodowym Banku 
Polskim…

(Przewodniczący Kazimierz Kleina: Panie Senatorze, te 
wszystkie argumenty były przedstawiane na posiedzeniu 
plenarnym.)

Nie, te nie były. Nie były.
(Przewodniczący Kazimierz Kleina: No jak nie?)
Nie były. Te, o których mówię, nie były.
(Przewodniczący Kazimierz Kleina: No dobrze. Proszę.)
Przepisy ustawy o Narodowym Banku Polskim i prawo 

bankowe jednoznacznie określają, kto jest stroną umowy 
kredytowej. W umowie kredytowej występuje spółdzielnia 
mieszkaniowa. W umowie kredytowej nigdy nie występo-
wał członek. Wielokrotnie były zmieniane warunki umów 
kredytowych i te warunki były po prostu członkom, którzy 
rzeczywiście spłacali kredyt, narzucane. Dziękuję.

Przewodniczący Kazimierz Kleina:
Dziękuję bardzo.
Teraz pan przewodniczący Jurcewicz, a późnej popro-

simy jeszcze o słowo pana ministra.

Senator Stanisław Jurcewicz:
Dziękuję bardzo.
Panie Przewodniczący! Panie Ministrze!
Ja chciałbym zadać pytanie – rozumiem, że mogę, Panie 

Przewodniczący – do wnioskodawcy.
(Przewodniczący Kazimierz Kleina: To znaczy…)
Czy pan jest przeciwko pomocy państwa dla siedem-

dziesięciu tysięcy ludzi?

(Początek posiedzenia o godzinie 13 minut 27)
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więc nie ma takiej możliwości. Spłaty kredytów dokonu-
jemy w konkretnych budynkach według jednolitych zasad 
i robimy to w dowolnym momencie – mówię o członkach 
spółdzielni i spłacie jednorazowej – na podstawie przepi-
sów obowiązujących w dniu dokonania decyzji o tym, że 
chce się spłacić kredyt jednorazowo.

Chciałbym, żeby pan senator przybliżył mi sprawę tego 
przykładu. Rzeczywiście spowodowałoby to aktywne po-
szukiwanie z naszej strony rozwiązania tej kwestii, gdyby 
rzeczywiście było tak…

I trzecia kwestia – powiem, jeśli pan przewodniczący 
pozwoli – dotyczy tego, że tak naprawdę, gdybyśmy doko-
nywali refleksji dotyczącej działania ustawy podstawowej, 
a nie tej, którą dzisiaj procedujemy, to ta refleksja musiałaby 
być oparta na znacznie większej grupie zagrożeń niż ta, 
którą przedstawił pan senator. Pan senator jakby postawił 
w pozycji zagrożenia budżet państwa w związku z ewen-
tualnym wyrokowaniem Trybunału Konstytucyjnego. 
Ośmielę się stwierdzić, że powinniśmy dzisiaj kontynu-
ować działanie systemu stworzonego z takim trudem i sfi-
nansowanego z budżetu państwa aż do jego zakończenia. 
Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Kazimierz Kleina:
Dziękuję bardzo.
Ja myślę, że wniosek pana senatora Ciocha – nie myślę, 

jestem pewny – dotyczy tylko i wyłącznie ustawy, którą 
w tej chwili procedujemy. Wypowiadał się o ustawie matce, 
a nie mówił o ustawie, którą my procedujemy. A więc błąd 
senatora Ciocha jest, że tak powiem, błędem innej kategorii. 
My dzisiaj głosujemy tylko i wyłącznie nad ustawą, która 
dotarła do nas z Sejmu, a więc nad nowelizacją, nad uła-
twieniem, o którym mówimy, w stosunku do poprzedniej 
sytuacji.

Myślę, że możemy już głosować nad złożonym wnio-
skiem. Pierwszy wniosek to jest wniosek senatora Ciocha 
o odrzucenie ustawy.

Przepraszam jeszcze… Czy senator Cioch chce coś 
wyjaśnić w związku z tą sprawą?

Senator Henryk Cioch:
Tak. Wniosek dotyczy oczywiście procedowanej usta-

wy. Padło pytanie, co by się stało – nic by się nie stało.
(Przewodniczący Kazimierz Kleina: No, Senatorze, pro-

szę. Cały, że tak powiem, przekaz, jaki pan przedstawił, 
dotyczył jakby ustawy matki. Prawda?)

Tak, oczywiście, że tak, ale procedowana ustawa ma 
ścisły związek z ustawą matką. A wniosek dotyczy…

(Przewodniczący Kazimierz Kleina: No ma, ale my 
przecież dyskutujemy dzisiaj o innej sprawie.)

Nie no, wniosek dotyczy procedowanej ustawy.

Przewodniczący Kazimierz Kleina:
Jasne.
Głosujemy nad wnioskiem o odrzucenie ustawy. To jest 

wniosek senatora Ciocha.

Przewodniczący Kazimierz Kleina:
Dziękuję bardzo.
Panowie, powiem tylko, że etap dyskusji, myśmy już 

zakończyli.
(Senator Stanisław Jurcewicz: Ale ja nie dyskutuję.)
No ale jest pytanie i teraz będzie długa odpowiedź. 

Chyba że jednoznacznie pan senator powie…
(Senator Henryk Cioch: Jedno zdanie.)
Proszę.

Senator Henryk Cioch:
Ja zawsze byłem i jestem zwolennikiem pomocy. 

W swoim wystąpieniu zwróciłem uwagę na to, że taka 
pomoc była udzielana na korzystniejszych warunkach 
w 1972 r. i w latach późniejszych. I zawsze to akcepto-
wałem.

Przewodniczący Kazimierz Kleina:
Dziękuję bardzo.
Panie Ministrze, bardzo prosimy o opinię w spra-

wie ustawy, głównie w związku z głosem pana senatora 
Ciocha.

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Transportu, Budownictwa 
i Gospodarki Morskiej Piotr Styczeń:
Panie Przewodniczący! Wysokie Komisje!
Pozwolę sobie odnieść się do trzech kwestii. Pierwsza 

kwestia: wniosek dotyczy w swej warstwie uzasadnienio-
wej odrzucenia ustawy, która obowiązuje od 1996 r. Tak 
ja to zrozumiałem. Jeśli jest inaczej, to chciałbym prosić 
o wyjaśnienie. A my dzisiaj procedujemy ustawę o zmianie 
tej ustawy. I ustawa o zmianie ustawy jest ewidentnie ko-
rzystna dla członków spółdzielni w zestawieniu z ustawą 
matką. Wniosek o odrzucenie ustawy matki to jest zupełnie 
inna kwestia. Byłaby to właściwie inicjatywa legislacyjna 
polegająca na tym, że tamta ustawa kończyłaby bieg.

(Wypowiedź poza mikrofonem)
Ja dokończę, Panie Senatorze, jeśli pan przewodniczą-

cy pozwoli, a później z prawdziwą radością wysłucham 
motywacji pana senatora.

W tym układzie, moim zdaniem, w żaden sposób rząd 
nie może poprzeć takiego wniosku, ponieważ wniosek do-
tyczący ustawy matki jest jakby nieistotny. Ja mogę się wy-
powiadać tylko i wyłącznie w kwestiach ustawy, która jest 
przedłożeniem rządowym, to jest ustawy o zmianie ustawy 
o pomocy państwa w spłacie niektórych kredytów etc.

Druga kwestia to jest kwestia podanego przykładu, 
gdzie w jednym budynku trzech członków może być 
w trzech diametralnie różnych sytuacjach. Jest to po prostu, 
w mojej ocenie, niemożliwe. Realizacja inwestycji przez 
spółdzielnie mieszkaniowe oparta była na rozliczaniu inwe-
stycji w odniesieniu do poszczególnych zadań i zadania te 
w sposób jednakowy, po przeliczeniu kosztów… Te koszty 
były później przekładane na członków spółdzielni w kon-
kretnym budynku lub w konkretnej grupie budynków. Tak 
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Dziękuję bardzo panu ministrowi i wszystkim gościom 
przybyłym tu w związku z procedowaną ustawą.

Senator Marek Ziółkowski:
Dziękuję bardzo Komisji Budżetu i Finansów 

Publicznych…

Przewodniczący Kazimierz Kleina:
Momencik. Zamykam wspólne posiedzenie Komisji 

Budżetu i Finansów Publicznych oraz Komisji Gospodarki 
Narodowej.

Kto jest za przyjęciem wniosku o odrzucenie ustawy? (5)
Kto jest przeciw? (13)
Kto się wstrzymał od głosu? (0)
Wniosek został odrzucony.
W takim razie głosujemy nad wnioskiem o przyjęcie 

ustawy bez poprawek.
Kto jest za przyjęciem takiego wniosku? (13)
Kto jest przeciw? (5)
Kto się wstrzymał od głosu? (0)
Wniosek o przyjęcie ustawy bez poprawek został 

przyjęty.
Sprawozdawcą będzie senator, przewodniczący 

Jurcewicz.
 
 

(Koniec posiedzenia o godzinie 13 minut 38)
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